
        PROTOKÓŁ  NR  XXIII / 08 

Z SESJI RADY MIEJSKIEJ W TWARDOGÓRZE   

Z DNIA  30 PAŹDZIERNIKA 2008 ROKU 
 
 
  W Sesji udział wzięli radni Rady Miejskiej w Twardogórze, zgodnie z załączoną listą 
obecności (Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu) oraz Burmistrz 
Jan Dżugaj, Zastępca Burmistrza Jan Bernacki, Sekretarz Janina Czekajło, Radca prawny 
Urszula Jaszczak, Skarbnik Izabela Kłosowska, Kierownik Referatu Gospodarki 
Nieruchomościami i Ochrony Środowiska Krzysztof Górecki oraz Kierownik Referatu 
Infrastruktury Technicznej Aleksander Król, Dyrektor SP w Goszczu – Magdalena 
Żerebecka, Przewodnicząca Rady Rodziców - Anna Sobińska, Specjalista Terapii Uzależnień 
- Małgorzata Kryszczyńska, Radny Powiatowy - Czesław Graczyk, sołtysi Gminy Twardogóra 
oraz redaktorzy gazet lokalnych. (Lista zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do 
niniejszego protokołu.) 
 
 
Ad. pkt. I 
 
 Otwarcie Sesji 

 
 Otwarcia Sesji o godzinie 16.00 dokonała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej – 
Beata Pięta słowami: „Otwieram XXIII Sesję Rady Miejskiej w Twardogórze” i oświadczyła, 
iż zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczy 14 radnych, co stanowi quorum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 

  
Ad. pkt. II 
 
Informacja na temat porządku obrad 
 
 
Radni otrzymali porządek obrad wraz z zawiadomieniem o Sesji. (Załącznik nr 3 do 
niniejszego protokołu).  
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta przedstawiła porządek Sesji. 
 
 
Porządek obrad: 

I. Otwarcie Sesji 
II. Informacja na temat porządku obrad 

III. Zatwierdzenie protokołu z XXI Sesji Rady Miejskiej 
IV. Zatwierdzenie protokołu z XXII Sesji Rady Miejskiej 
V. Informacje Przewodniczącego Rady w Twardogórze na temat złożonych oświadczeń 

majątkowych 
VI. Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 

a)   informacja na temat złożonych oświadczeń majątkowych 
b)   informacja na temat funkcjonowania oświaty w Szkole Podstawowej w Goszczu 
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c)  informacje na temat działalności punktu konsultacyjnego dla osób uzależnionych  
      i współuzależnionych 

VII. Podjęcie uchwał w sprawie: 
1. przyjęcia od Województwa Dolnośląskiego zadań budowy i przebudowy 

chodników w ciągu drogi wojewódzkiej nr 448, przy ul. Wielkopolskiej  
w Twardogórze, ul. Twardogórskiej w Goszczu i w miejscowości Moszyce, 

2. określenia dochodów, które mogą być gromadzone na rachunku dochodów 
własnych Gminnego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Twardogórze, 

3. emisji obligacji komunalnych oraz określenia zasad ich zbywania, nabywania  
i wykupu,                    

4. zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008,  
5. zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 6 lutego 

2004 r. w  sprawie „Wieloletniego Programu Inwestycyjnego na lata 2004-2008”, 
6. upoważnienia Kierownika Miejsko Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

 w Twardogórze do podejmowania działań wobec dłużników alimentacyjnych, 
7. zmiany uchwały Nr V/26/07 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 01 lutego  

2007 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Zespołu 
Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej w Twardogórze, 

8. uchwalenia „Rocznego programu współpracy z organizacjami pozarządowymi 
oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. 
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2009 rok”. 

9. wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy nieruchomości  
z dotychczasowym dzierżawcą. 

VIII. Interpelacje i zapytania 
IX. Wolne wnioski 
X. Zakończenie Sesji 

 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o wykreślenie w porządku obrad pkt. 9, gdyż przyczyny, dla 
których ta uchwała została powołana ustały poprzez wcześniej podjętą uchwałą nadającą 
pewne uprawnienia organu kierującemu. 
 
 
Głosowanie wniosku o wykreślenie w porządku obrad pkt. 9. 
 
Wynik głosowania: 14 głosów „za”. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta stwierdziła, że Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym: 14 głosami „za” przyjęła zaproponowany porządek obrad. 
 
 
Ad. pkt. III 
 
Zatwierdzenie protokołu z XXI Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XXI Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 8 głosami „za” przy 6 głosach „wstrzymujących się” przyjęto protokół 
z XXI Sesji Rady Miejskiej. 
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Ad. pkt. IV 
 
Zatwierdzenie protokołu z XXII Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XXII Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 8 głosami „za” przy 6 głosach „wstrzymujących się” przyjęto protokół 
z XXII Sesji Rady Miejskiej. 
 
 
Ad. pkt. V 
 
Informacje Przewodniczącego Rady w Twardogórze na temat złożonych oświadczeń 
majątkowych 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował, zgodnie z art. 24h ust 12 
ustawy z dnia 8 marca o samorządzie gminnym t.j z 2001 Dz. U Nr 142 poz. 1591 
 z późniejszymi zmianami przedstawiam Radzie Miejskiej w Twardogórze informację  
o oświadczeniach majątkowych osób, które były zobowiązane złożyć je Przewodniczącemu 
Rady Miejskiej w Twardogórze. 
 
Osobami zobowiązanymi do złożenia oświadczeń majątkowych za rok 2007 byli następujący 
radni: 
 
 

1. Beata Pięta  
2. Barbara Franc  
3. Andrzej Hnat  
4. Mieczysław Kowalski  
5. Piotr Kozioł  
6. Krzysztof Krawczyk  
7. Jolanta Krzywańska 
8. Wojciech Maślak  
9. Andrzej Moczulski  
10.  Andrzej Obiegło  
11.  Liviu Pecican  
12.  Edyta Piasecka  
13.  Witold Szydełko  
14.  Andrzej Zarówny  

 
 
 
Wyżej wymienione osoby złożyły oświadczenia majątkowe w ustawowym terminie tj. do 30 
kwietnia 2008 roku. W analizowanym przeze mnie oświadczeniach nie stwierdziłem 
nieprawidłowości. Oświadczenia majątkowe przekazałem w dniu 2 lipca 2008 roku do 
analizy przez Urząd Skarbowy w Oleśnicy zgodnie z art. 24 h. ust. 6 wyżej cytowanej ustawy. 
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Ad. pkt. VI 
 
Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 
 
Burmistrz Jan Dżugaj zaproponował, aby zacząć od punktu informacji na temat 
funkcjonowania oświaty w SP w Goszczu. 
  
 
b) informacja na temat funkcjonowania oświaty w Szkole Podstawowej w Goszczu 
 
Uczniowie ze Szkoły Podstawowej w Goszczu powiedziały wiersz „Nasza Gościna” Pani 
Jolanty Gabriel. 
 
Pani Dyrektor Magdalena Żerebecka omówiła prezentacje dotyczącą funkcjonowania 
oświaty. (Prezentacja stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu). 
 
Burmistrz Jan Dżugaj podziękował Pani Dyrektor i uczniom oraz pogratulował sukcesów 
 w szkole. Mamy 4 szkoły podstawowe, 1 gimnazjum i 1 przedszkole. Na ten rok 
planowaliśmy wydatki na oświatę 16.826.000 zł, z czego subwencja oświatowa to jest  
5.000.853 zł, pozostałe to środki z budżetu gminy. Szkolnictwo podstawowe  
i gimnazjalne powinno być finansowane w 100 procentach z subwencji oświatowej. Na 
wydatki bieżące zaplanowaliśmy w tym roku kwotę 10.295.000 zł, z czego mamy tylko 
5.000.000 zł subwencji do bieżącego utrzymania naszych szkół i przedszkola,  
z własnych dochodów dopłacamy 4.442.000 zł. Na wydatki inwestycyjne planowaliśmy 
przeznaczyć prawie 6.400.000 zł. Mówię o tym, dlatego abyśmy mieli wyobrażenie o skali 
zaangażowania pieniędzy naszych na rzecz oświaty. 

 
 

c) informacje na temat działalności punktu konsultacyjnego dla osób uzależnionych  
i współuzależnionych 
 
Pani Krystyna Sulimka powiedziała, przy ul. 1 Maja 2 funkcjonuje punkt konsultacyjny dla 
osób uzależnionych i współuzależnionych oraz telefon zaufania. Punkt ten czynny jest we 
wtorki i czwartki od godz. 16.00 do 19.00. Pani Małgorzata Kryszczyńska certyfikowany 
specjalista psychoterapii i uzależnień obsługuje również telefon zaufania w godzinach od 
16.00 do 17.00. Punkt ten działa w ramach Gminnego Programu Profilaktyki Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii. Roczny koszt działalności tego 
punktu wynosi około 14.000 zł na co składają się wynagrodzenia, prenumerata czasopism  
i koszt telefonu zaufania.  
 
Pani Małgorzata Kryszczyńska poinformowała, w ostatnich latach obserwujemy w Polsce 
zdecydowany wzrost spożycia alkoholu na jednego mieszkańca. Dla nas taka informacja musi 
być motorem do działania w przybliżeniu wszystkim mieszkańcom naszej gminy dostępu do 
pomocy profesjonalistów. Proszę pamiętać, że jeżeli chociaż jeden członek rodziny spożywa 
alkohol to destrukcja zachowań zaburza funkcjonowanie dodatkowo, co najmniej 4 osób, 
współmałżonka i dzieci. Jeżeli spośród przemocy rodzinnej ktoś znęca się nad jedną osobą to 
w domu świadkami są dzieci, które nie zawsze potrafią sobie z tym poradzić.  
W konsekwencji zaburza to ich funkcjonowanie w sferze społecznej i emocjonalnej, obniża 
poczucie własnej wartości. Ta trudna sytuacja często wzbudza agresje w środowiskach 
młodzieżowych, stąd słyszymy wiele na temat wzrostu agresji na boiskach, to jest efekt tego, 
co się dzieje również w naszych domach. Te dzieci niestety jak nie mają nakierowania mówią 
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tą agresją, krzyczą. Centrum Pomocy Rodzinie Dysfunkcyjnej w Twardogórze istnieje 10 lat. 
Miałam zaszczyt i przyjemność otwierać ten punkt. Wzrosła ilość porad, które są udzielane  
w tym punkcie, można to rozdysponować w dwóch płaszczyznach. Pierwsza płaszczyzna to 
wzrosła świadomość społeczna, ludzie coraz częściej wychodzą do ludzi ze swoim 
problemem, przychodzą i proszą o pomoc. Wychodzą z czterech ścian i mówią otwarcie  
o tym, co się dzieje i proszą o wskazanie miejsc, gdzie mogą się udać, aby znaleźć dalszą 
pomoc. Musi być taki punkt, gdzie mieszkańcy uzyskają pomoc, często pomagam  
w pisaniu pism do różnych instytucji, wiele ludzi ma kłopoty z napisaniem pism do  
Opieki Społecznej. Dla mnie ważne jest to, że wzrasta świadomość społeczna                       
ale niestety wzrasta spożycie alkoholu i dotyka coraz młodszych obywateli. Ostatnie 
komunikaty to 12- latek z 2 promilami alkoholu i to chłopiec, który nie po raz pierwszy był 
pod wpływem alkoholu. Nasze przyzwolenie na spożywanie piwa jest przerażające. Piwo jest 
również alkoholem a my często o tym zapominamy. To picie piwa powoduje, że coraz 
mniejsi obywatele sięgają po alkohol. Centrum Pomocy Rodzinie Dysfunkcyjnej służy 
pomocą rodzinom nawet z problemami wychowawczymi, na naszym terenie jest taka 
poradnia i ja tam kieruje osoby. Ważny jest pierwszy kontakt, przez trzy kwartały tego roku 
udzielono 282 porad, osobom uzależnionym, współuzależnionym, ofiarom przemocy oraz 
dorosłym dzieciom alkoholików. Są to głównie rozmowy psychologiczne i porady. 
Odebrałam 11 telefonów, część z tych osób, które dzwoniły zgłosiły się ponownie do 
centrum. Stale współpracujemy z Komisją ds. Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej, Sądem Rejonowym, Kuratorem oraz Policją, 
również z innymi instytucjami, które zajmują się podobnymi problemami.  
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki zadał pytanie, czy w jakiś sposób śledzimy, sprawdzamy 
losy tych ludzi, którzy skarżą się na przemoc w rodzinie? 
 
Pani Małgorzata Kryszczyńska odpowiedziała, przemoc nie jest tylko tam, gdzie jest alkohol, 
bardzo wiele przemocy jest w czterech ścianach, trudno nam to zdiagnozować  
i dostrzec. Naszym zadaniem jest kontynuacja najczęściej przy współudziale MOPS-u  
i Policji. Ja utrzymuje kontakt z rodzinami, zwykle przychodzą na porady, po pomoc. 
Niebieska karta przemocy funkcjonuje w Polsce, tą kartę zakłada Policja jak przyjeżdża na 
interwencje, śledzimy losy wraz z MOPS-em, Policją itp. My nie możemy iść do domu, 
zabrania nam tajemnica danych.  
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki zapytał, jaki jest efekt takiego poskarżenia, czy taki efekt  
w ogóle jest? 
 
Małgorzata Kryszczyńska wyjaśniła, że musi być efekt, pierwszą rzeczą jest założenie 
niebieskiej karty przez członka rodziny, która skutkuje tym, że pomaga ona  
w rozpoczęciu procedury sądowej, wszczęcie postępowania sądowego i przede wszystkim 
nad tym pracuje się z rodziną. To, że się ktoś zgłosi i to, że powie, co się dzieje to dopiero 
początek, bardzo często taka osoba nie robi następnego kroku, i cała praca polega na tym, 
żeby ją zmobilizować, żeby przyszła i powiedziała ja chce dalej coś zrobić, nie ma innych 
możliwości jak rozmawianie z tą osobą, bo to jest strach, niepokój, te osoby muszą wrócić do 
domu. Jeszcze niedawno funkcjonował w Oleśnicy hotel na ten moment, żeby te osoby 
zatrzymać, w tej chwili tego nie ma, ale wieziemy te osoby do Wrocławia. Musimy zmienić 
przekonanie, to musi być scalone, ponieważ tej przemocy jest coraz więcej. Trzeba przekonać 
taką osobę, że wśród niej jest dużo osób, które jej pomogą. W Stanach Zjednoczonych jest 
tak, że jak się stwierdzi, że ktoś jest sprawcą przemocy to sprawca jest natychmiast o pół 
kilometra odsuwany od rodziny a u nas najpierw się zabiera dzieci i ofiarę przemocy  
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a sprawca zostaje. Dopóki się tego nie odwróci to nie będzie dobrze, a najgorsze jest 
przekonanie społeczne to mnie nie dotyczy, to ich sprawa. Jest dążenie żebyśmy tworzyli 
koalicje każdy ma wspólne działanie, jeśli tego nie zrobimy to nie poradzimy sobie z tą 
przemocą. Jest jej coraz więcej, ten młody człowiek, który teraz bije, będzie bił w swoim 
dorosłym życiu. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski zapytał, czyli Państwo przyjmują 
zgłoszenie osoby, w której dzieje się przemoc w rodzinie. Nie idziecie z tą osobą i nie 
próbujecie mediować z tym osobnikiem, który się znęca na rodzinie, chodzi tylko o przyjęcie 
zgłoszenia i czekamy aż ta osoba przyjdzie? 
 
Małgorzata Kryszczyńska odpowiedziała, nie. Jeżeli do mnie przychodzi osoba, ja 
stwierdzam, że to jest przemoc lub cokolwiek innego to ja wiem, z którą instytucją mam się 
kontaktować, jestem pierwszą jakby niteczką do następnej instytucji. Ja nie mogę wychodzić 
do ludzi na zewnątrz, nie mam takiego prawa. Natomiast mogę przekazywać informacje dalej, 
idę do MOPS-u, na Policję, do pedagoga szkolnego. To centrum jest dobrze położone, jest  
w środku miasta, nie ma możliwości, że ktoś się wstydzi tam wejść, bo tam jest również 
szkoła muzyczna, odbywają się różne inne zajęcia. Ten, który chce wejść nie wstydzi się, że 
chce wejść akurat tam, bo nie oszukujmy się ci ludzie się wstydzą o tym mówić, tam się 
przewija wiele ludzi, dlatego chętniej przychodzą. Tworzymy koalicje, policja może wyjść na 
zewnątrz, my jako centrum nie. 
 
 Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski podziękował Pani Dyrektor SP  
w Goszczu, uczniom za ładny wiersz, Przewodniczącej Rady Rodziców za przybycie i Pani 
Małgorzacie Kryszczyńskiej. Prezentacja o szkole była krótka, ale bardzo treściowa, radni 
wiele z niej wyniosą mamy obraz trzeciej prezentowanej szkoły na tej sali. Wypowiedź Pani 
Małgorzaty Kryszczyńskiej to jest wprowadzenie radnych do debaty, która odbędzie się  
17 listopada, a tematem będzie nasze gminne bezpieczeństwo. 
 
 
a) informacja na temat złożonych oświadczeń majątkowych. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, że wszystkie osoby zobowiązane złożyć oświadczenie 
majątkowe wywiązały się z tego obowiązku. Zgodnie z ustawą oświadczenia majątkowe 
przekazałem do Urzędu Skarbowego w Oleśnicy celem weryfikacji. Osób zobowiązanych 
złożyć oświadczenie majątkowe do Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra było 20. Wśród 
tych osób są kierownicy gminnych jednostek samorządowych, Dyrektorowie szkół, 
kierownicy urzędu. Jako organ przyjmujący nie wnosiłem żadnych zastrzeżeń. 
 
 
Sprawozdanie Nr 19/2008 z pracy Burmistrza radni otrzymali na piśmie. (Sprawozdanie 
stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu). 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta poinformowała, że w okresie 
sprawozdawczym (od 10.09.2008 r. do 27.10.2008 r.) Burmistrz Miasta i Gminy wydał  
28 zarządzeń. 
 
Zarządzenia dotyczyły: 
1. zakresu gospodarki nieruchomościami i ochrony środowiska, 
2. spraw finansowych, 
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3. spraw infrastruktury technicznej gminy, 
4. spraw oświatowych, 
5. spraw różnych. 
 
 
Na Sesję przybył radny  Andrzej Moczulski. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski przejął prowadzenie obrad. 
 
 
Ad. pkt. V 
 
1. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia od Województwa Dolnośląskiego zadań 

budowy i przebudowy chodników w ciągu drogi wojewódzkiej nr 448, przy ul. 
Wielkopolskiej w Twardogórze, ul. Twardogórskiej w Goszczu i w miejscowości 
Moszyce. 

 
Projekt uchwały nr  1 stanowi załącznik nr  6 do niniejszego protokołu. 
 
Skarbnik Izabela Kłosowska poinformowała, że projekt uchwały był szczegółowo omawiany 
na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Proszę o przyjęcie projektu uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, że na skutek zawierania umów z Województwem 
Dolnośląskim dopłacamy do remontu infrastruktury drogowej dróg wojewódzkich w zakresie 
50 procent i taką samą kwotę angażuje Dolnośląska Służba Dróg i Kolei. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania:  14 głosów „za”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 14 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIII/168/08  
w sprawie przyjęcia od Województwa Dolnośląskiego zadań budowy i przebudowy 
chodników w ciągu drogi wojewódzkiej nr 448, przy ul. Wielkopolskiej w Twardogórze,  
ul. Twardogórskiej w Goszczu i w miejscowości Moszyce. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 7  do niniejszego protokołu. 
 
 
2. Projekt uchwały w sprawie określenia dochodów, które mogą być gromadzone na 

rachunku dochodów własnych Gminnego Ośrodka Sportu i Rekreacji  
w Twardogórze. 

 
Projekt uchwały nr  2 stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
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Skarbnik Izabela Kłosowska poinformowała, że projekt uchwały był szczegółowo omawiany 
na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. W treści paragrafu 2 pkt. 2 dodaje się zapis 
„zakup wyposażenia, materiałów i środków trwałych”. Proszę o przyjęcie projektu uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, że ta uchwała pomoże Gminnemu Ośrodkowi Sportu  
i Rekreacji w Twardogórze. Obiekty takie jak hala i sala gimnastyczna będą zarządzane przez 
GOSiR, a tym samym będą zarządzane przez strukturę oświaty. Obiekty te będą czynne  
w takich godzinach, jakie będzie zapotrzebowanie klubów sportowych jak również 
mieszkańców, którzy będą chcieli skorzystać z tych obiektów. Przejęcie tego przez GOSiR 
spowoduje lepszą elastyczność udostępnienia tych obiektów dla potrzeb społecznych gminy. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania: 14 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 14 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIII/169/08  
w sprawie określenia dochodów, które mogą być gromadzone na rachunku dochodów 
własnych Gminnego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Twardogórze, 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  9  do niniejszego protokołu. 
 
 
 
3. Projekt uchwały w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz określenia zasad 

ich zbywania, nabywania i wykupu. 
 
Projekt uchwały nr 3 stanowi załącznik nr  10 do niniejszego protokołu. 
 
Skarbnik Izabela Kłosowska powiedziała, ten projekt uchwały był szczegółowo omawiany na 
Komisji Strategii i Rozwoju oraz poprosiła, aby zrobić poprawkę słowną zamiast „sześćset” 
to „siedemset” w § 1 w pkt 1. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały oraz Przewodniczący 
Komisji Strategii Mieczysław Kowalski zwrócił uwagę, aby poprawić datę w uchwale. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wyjaśnił, uchwalając budżet gminy na 2008 rok założyliśmy, że  
w trakcie roku będziemy się decydować na zaciągnięcie kredytu poprzez emisje obligacji na 
poziomie ponad 5.200.000 zł. W dniu dzisiejszym jest propozycja, aby wyemitować obligacje 
na poziomie 3.000.000 zł. Mówimy o znacznie niższym wyemitowaniu obligacji niż Wysoka 
Rada postanowiła w uchwale budżetowej, ponieważ takie są okoliczności. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 



 9

 
Wynik głosowania:  13 głosów „za”, 1 głos „wstrzymujący”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym” 
podjęła uchwałę Nr XXIII/170/08 w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz określenia 
zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 11  do niniejszego protokołu. 
 
 
4.  Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008. 
 
Projekt uchwały nr  4 stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
 
Skarbnik Izabela Kłosowska powiedziała, projekt uchwały omawialiśmy szeroko na Komisji 
Strategii i Rozwoju. W dniu dzisiejszym przekazałam Państwu materiały (strony) do 
wymiany. W związku z możliwością pozyskania środków na zadanie z tym, że termin 
składania tych wniosków upływa 7 listopada, zaproponowaliśmy jedną zmianę. W paragrafie 
3 w dziale 758 - różne rozliczenia zmniejsza się o kwotę 70. 333 zł, pierwotnie była to kwota 
56.833 zł. Dopisany został cały dział 851 - ochrona zdrowia, który zwiększamy o 13.500 zł  
z przeznaczeniem na realizacje inwestycyjne jednostek budżetowych. W dalszej części  
w treści uzasadnienia zmienia się kwota, zmniejszamy rezerwy o 70.333 zł gdzie było 
pierwotnie 56.833 zł i dopisany został podpunkt. Rezerwę przeznacza się  na opracowanie 
dokumentacji do funduszy z UE co zmniejszamy o 13.500 zł i wprowadzamy na zadanie 
inwestycyjne o nazwie „Zakup i wdrożenie technologii informacyjno – komunikacyjnych  
w Samodzielnym Zespole Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej w Twardogórze”.  
W treści uchwały w załączniku Nr 1 w związku z tymi zmianami dział 758 zmieniamy na 
70.333 zł pierwotnie było 56.833 zł. W dziale ochrona zdrowia wprowadzamy 13.500 zł.  
W załączniku Nr 2 zmienia się zadanie 27 „Zakup i wdrożenia technologii informacyjno-
komunikacyjnych w SZP ZOZ w Twardogórze”. Zadanie to jest przewidziane do realizacji na 
dwa kolejne lata, całkowity koszt planowania to 200.000 zł, na rok 2008 jest 13.500 zł kwota 
związana z opracowaniem dokumentacji. Konsekwencją tej zmiany jest zmiana w załączniku 
Nr 4 w programie Nr III pkt 2 wprowadzamy zadanie. Proszę o przyjęcie projektu uchwały po 
zmianach.  
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w treści omawianej 
na Komisji. 
 
Komisja Budżetowo- Finansowa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały podczas Sesji po 
zmianach. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj przeprosił, że w tej chwili proponuje zmiany, ale ten wniosek wynika  
z nietypowej sytuacji. Termin do składania wniosków się zbliża, długo nie mieliśmy danych 
informacji, które były potrzebne do opracowania wniosku stąd nie było wcześniej propozycji 
zmian. Ostatnie godziny spowodowały, że te informacje uzyskaliśmy, które są zawarte  
w dokumentach. Po konsultacjach z SZP ZOZ i z pracownikiem sporządzającym wnioski 
zaszła konieczność tych zmian. To wniosek na 200.000 zł z czego 80 procent jest w ramach 
RPO. Celem realizacji tego zadania jest wybudowanie sieci w ramach, której nasi pacjenci 
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powinni być sprawnej obsługiwani za pośrednictwem sieci, stąd ta okoliczność i bardzo 
proszę o przyjęcie tego projektu uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za” przy 1 głosie „wstrzymującym”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym” 
podjęła uchwałę Nr XXIII/171/08 w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  13  do niniejszego protokołu. 
 
 
5.  Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 6 lutego 2004 r. w  sprawie „Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego na lata 2004-2008”. 

 
Projekt uchwały nr  5 stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu. 
 
Skarbnik Izabela Kłosowska powiedziała, efektem zmian w budżecie jest zmiana 
Wieloletniego Programu Inwestycyjnego. Proszę o korektę w Programie Nr 3 pkt 2, 
wprowadzona została kwota 13.500 zł na wdrożenie technologii informacyjno-
komunikacyjnych w SZP ZOZ w Twardogórze. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania:  13 głosów „za”, 1 głos „wstrzymujący”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym” 
podjęła uchwałę Nr XXIII/172/08 w sprawie zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady 
Miejskiej w Twardogórze z dnia 6 lutego 2004 r. w sprawie „Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego na lata 2004-2008”. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 15  do niniejszego protokołu. 
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6. Projekt uchwały w sprawie upoważnienia Kierownika Miejsko Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Twardogórze do podejmowania działań wobec 
dłużników alimentacyjnych. 

 
Projekt uchwały nr  6 stanowi załącznik nr  16 do niniejszego protokołu. 
 
Sekretarz Janina Czekajło powiedziała, projekt uchwały był szeroko omawiany na 
posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Jest efektem zmian ustawy o pomocy osobom 
uprawnionym do alimentów. Aby kierownik MOPS-u mógł podejmować działania wobec 
dłużników potrzebne jest upoważnienie przez Radę. Proszę o podjęcie projektu uchwały. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag ani zapytań. 
 
Wynik głosowania: 14 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 14 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIII/173/08  
w sprawie upoważnienia Kierownika Miejsko Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 
 w Twardogórze do podejmowania działań wobec dłużników alimentacyjnych. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 17  do niniejszego protokołu. 
 
 
7.   Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr V/26/07 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 01 lutego 2007 r. w sprawie powołania Rady Społecznej 
Samodzielnego Zespołu Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej  
w Twardogórze. 

 
Projekt uchwały nr  7 stanowi załącznik nr  18 do niniejszego protokołu. 
 
Sekretarz Janina Czekajło poinformowała, projekt uchwały jest wynikiem tego, że Pani 
Jolanta Krzywańska była członkiem tejże Rady, zrezygnowała z mandatu radnego, wobec 
czego jest wakat w tej komisji. Rada postanowi o uzupełnieniu Rady Społecznej SZP ZOZ. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały jednocześnie na 
członka tej komisji został powołany Pan Andrzej Obiegło. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski zapytał, czy Pan Andrzej Obiegło 
wyraził zgodę? 
 
Radny Andrzej Obiegło odpowiedział, tak. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował, że można jeszcze 
zgłaszać inną kandydaturę. 
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Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 12 głosów „za”, 2 głosy „wstrzymujące”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 12 głosami „za” przy 2 głosach „wstrzymujących” 
podjęła uchwałę Nr XXIII/174/08 w sprawie zmiany uchwały Nr V/26/07 Rady Miejskiej  
w Twardogórze z dnia 01 lutego 2007 r. w sprawie powołania Rady Społecznej 
Samodzielnego Zespołu Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej w Twardogórze  
z dopiskiem „Andrzej Obiegło –członek”. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  19  do niniejszego protokołu. 
 
 
8. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Rocznego programu współpracy  

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego 
 i o wolontariacie na 2009 rok”. 

 
Projekt uchwały nr  8 stanowi załącznik nr  20 do niniejszego protokołu. 
 
Pan Łukasz Gargula zaznaczył, projekt uchwały został szczegółowo omówiony na 
posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju w związku, z czym proszę o przyjęcie projektu 
uchwały.  
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania:  14 głosów „za”.  
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 14 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXIII/175/08  
w sprawie uchwalenia „Rocznego programu współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na 2009 rok”. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr  21  do niniejszego protokołu. 
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Ad. pkt. IX 
 
Interpelacje i zapytania radnych 
 
 
Do Biura Rady nie wpłynęły żadne interpelacje i zapytania. 
 
Radny Wojciech Maślak zwrócił uwagę na to, że złożył dwa wnioski zgodnie z datą do  
5 października, które nie zostały odczytane przez Kierownika Pana Aleksandra Króla. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, na pewno te wnioski nie zginęły jest to prawdopodobnie 
błąd pisarki, sprawdzimy to i poinformujemy Pana. 
 
Radny Piotr Kozioł zadał pytanie, czy prawdą jest to, że nowo wybudowana hala nie uzyskała 
środków wsparcia z unii? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, tak, wniosek nie został zakwalifikowany. 
 
Radny Piotr Kozioł zapytał, jest to jednoznaczne z odrzuceniem tego wniosku? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, tak, wniosek nie posiadał wad, ale nie został 
zakwalifikowany. 
 
Radny Piotr Kozioł zadał pytanie, podobna sytuacja była z salą przy Szkole  
Podstawowej Nr 1? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, tak. Bardzo mało jest środków, nie mieliśmy szczęścia, 
otrzymała inna gmina, w której nie było w ogóle sali, gdzie jest im bardziej potrzebna. 
 
Radny Piotr Kozioł zwrócił uwagę, że były informacje, o tym, że dostaliśmy najwięcej  
z Dolnego Śląska w informatorze i w gazecie. Pan Kowalski cytował „Słowo Polskie”, jak to 
się stało, czy to dwie różne rzeczy? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wyjaśnił, to są dwie różne rzeczy, otrzymaliśmy dotację z totalizatora 
około 2.800.000 zł i ta dotacja jest, kończymy ją wykorzystywać. Była to najwyższa dotacja 
na Dolnym Śląsku, i tego nie utraciliśmy a te informacje w gazetach były o tym, co 
otrzymaliśmy. 
 
Radny Mieczysław Kowalski podkreślił, że nie cytował „Słowa Polskiego”, jeżeli była mowa 
to o dotacji z totalizatora. 
 
 
Ad. pkt. X 
 
Wolne wnioski 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj w imieniu organizatorów zaprosił na Galę 11 listopada, to spotkanie 
odbędzie się na okoliczność 90 rocznicy odzyskania niepodległości przez Polskę o godz. 
10.00 na mszy i o godz. 17.00 na koncercie w hali sportowo-widowiskowej. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski podziękował w imieniu wszystkich za 
zaproszenie. 
 
Radny Andrzej Hnat zapytał Radnego Powiatowego o wniosek na remont dróg powiatowych 
na naszym terenie, na jakim jest to etapie? 
 
Radny Powiatowy Czesław Graczyk poinformował, zeszłego roku złożyłem wnioski 
dotyczące remontu modernizacji dróg i chodników, złożyłem wniosek na remont drogi w 
Chełstówku, na modernizację ul. 1 Maja, również budowę chodnika na ul. Wrocławskiej. Ta 
budowa chodnika przerodziła się w budowę drogi od ul. Wrocławskiej do miejscowości 
Stępień, jest to nieliczna inwestycja drogowa, która jest w planie wieloletnim na lata 2008-
2013. Ma być sukcesywnie remontowana, będę się starał żeby ta droga była remontowana od 
ul. Wrocławskiej. Mamy piękną halę sportową, będzie napływ gości z Wrocławia a to 
najbliższe połączenie. Został rozstrzygnięty przetarg niezależnie od tego będziemy 
występować razem o środki. Również z mieszkańcami Grabowna Małego będziemy 
występować o chodnik we wsi. Była modernizowana droga we wsi Poręby z innych środków, 
tam została zostawiana jedna zabudowa, mam zapewnienie osobiste, że na drugi rok zostanie 
to dobudowane, bo nie można zostawić jednego mieszkańca.  
 
Radny Andrzej Hnat zwrócił uwagę, nie wspomniał Pan o drodze między Sosnówką 
 a Miodarami tam jest tragedia. 
 
Radny Powiatowy Czesław Graczyk wyjaśnił, ten postulat, który ja zgłosiłem nie uzyskał 
akceptacji mam nadzieje, że na drugi rok otrzymamy, ale niewiadomo. 
 
Radny Andrzej Hnat zadał pytanie o remont drogi Ostrowina –Chełstówek?  
 
Radny Powiatowy Czesław Graczyk zaznaczył, że brak jest funduszy na inwestycje, u was  
w gminie też są okrojone środki u nas w powiecie jeszcze więcej. 46.000.000 zł będzie 
kosztowała droga ul. Wrocławska -Stępień, nie stać na to powiat. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj podkreślił, że w gminie nie ograniczono środków na inwestycje 
drogowe. 
 
Radny Powiatowy Czesław Graczyk powiedział, że chodziło mu o środki z RPO, że 
możliwości dofinansowania są mniejsze. 
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki poinformował, że gmina Twardogóra zajęła pierwsze 
miejsce w konkursie na najciekawsze strony internetowe poświecone odpadom na Dolnym 
Śląsku. Otrzymaliśmy Dyplom, prestiżową nagrodę od Wicemarszałka Województwa 
Dolnośląskiego. Nasza strona jest w trakcie budowania, ale już otrzymała nagrodę, cieszy nas 
to, dziękuje pracownikom, zespołowi, który nad tym pracował, specjalistów od ochrony 
środowiska, od informatyki i od promocji.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski podziękował Panu Radnemu Czesławowi 
Graczykowi, że jako jeden z trzech Radnych Powiatowych bywa na naszych Sesjach.  
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Radny Powiatowy Czesław Graczyk powiedział, z całą satysfakcją przyjmuje zaproszenie na 
Sesję, ale o ile można chciałbym być na Komisji Strategii i Rozwoju. Tam wiele ciekawszych 
rzeczy się dzieje, chciałbym częściej uczestniczyć w takich spotkaniach. 
 
Radny Mieczysław Kowalski obiecał, że takie zaproszenia będą kierowane do Radnego 
Powiatowego Czesława Graczyka. 
 
 
Ad. pkt. XI 
 
Zakończenie Sesji 
 
 
Po wyczerpaniu porządku obrad około godziny 18:00 Przewodniczący Rady Miejskiej 
Stanisław Adamski zamknął Sesję słowami „Zamykam XXIII Sesję Rady Miejskiej  
w Twardogórze”. 
 
 
             Przewodniczący Rady Miejskiej 
Protokołowała:  
 
 Sylwia Dulik 
           Stanisław  Adamski 
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